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 کلاهبرداری با کلیدواژه »کالابرگ« 
و سوءاستفاده از اعتبار خبرگزاری ها

رئیس پلیس فتای تهران بزرگ نسبت به کلاهبرداری 
اینترنتی با سوءاســتفاده از نام یکی از خبرگزاری های 
رسمی کشور هشدار داد.سرهنگ داوود معظمی گودرزی 
در این باره گفت:  به تازگی و در مواردی مشــاهده شده 
که مجرمان سایبری با طراحی یک متن به شکل خبر و 
اطلاع رسانی، نحوه دریافت کالابرگ را شهروندان ارسال 
کرده و با درج عنوان یکی از رســانه ها و خبرگزاری های 
معتبر، لینکی در انتهــای آن قرار داده و کاربران را برای 
وارد شدن به این لینک برای کسب اطلاعات و جزئیات 
بیشتر هدایت می کنند. غافل از اینکه لینک مذکور آلوده 
به بدافزار بوده برای کاربران مشکلاتی را ایجاد می کند.

وی با تاکید بر اینکه شهروندان باید توجه داشته باشند 
که در دام افراد سودجو و فرصت طلب نیفتند، گفت: افراد 
سودجو از هر موضوعی برای کلاهبرداری و انجام اقدامات 
مجرمانه استفاده می کنند و لذا مردم عزیز باید با افزایش 
سوادرسانه ای و آگاهی خود دقت داشته باشند که گرفتار 

چنین کلاهبردارانی نشوند. 

 پیگیری دستگیری عاملان قتل
 یک پزشک در ماهشهر

فرمانده انتظامی ماهشــهر از صدور دستور ویژه پلیس 
برای دســتگیری عامــلان قتل یک پزشــک خبر داد.

ســرهنگ منوچهر جوانمرد اظهار کرد: به دنبال وقوع 
قتل یک پزشکی در شب )۷ اسفندماه( دستور ویژه برای 
دســتگیری عاملان قتل صادر شد.به گزارش ایسنا، وی 
افزود: بلافاصله پس از وقــوع حادثه، کارآگاهان پلیس 
آگاهی در صحنه قتل حاضر شدند و تحقیقات پلیسی 
را آغاز کردند. نتیجه اقدامات متعاقباً اطلاع رسانی خواهد 

شد.

مسدون بودن راه دسترسی در 9 
روستای شهرستان رشت

فرماندار رشت گفت: در حال حاضر راه دسترسی و برق 
۹ روستای این شهرستان قطع است که با تلاش نیروهای 

امدادی تا امشب شرایط این مناطق عادی خواهد شد.
کیا عاشــوری در جمع خبرنگاران اظهار کرد: به دلیل 
بارش ســنگین برف در شهرستان رشت، به ویژه منطقه 
سنگر و امامزاده هاشــم، در حال حاضر راه دسترسی و 
برق ۵ روســتای بخش ســنگر قطع است که نیروهای 
راهداری در تلاشند تا مســیرها را هرچه زودتر در این 
منطقه بازگشایی کنند و نیروهای شرکت توزیع برق هم 
تا امشب برق این روستاها را وصل خواهند کرد.فرماندار 
شهرستان رشت همچنین از قطع راه و برق چهار روستای 
منطقه امام زاده هاشــم این شهرستان خبر داد و گفت: 
به دلیل بارش ســنگین برف و شکسته شدن و سقوط 
درختان بر روی کابل های برق، جریان برق این روستاها 
قطع شده که نیروهای راهداری در حال بازگشایی مسیر 
هستند.عاشوری با بیان اینکه هیچگونه قطعی آب و گاز 
تاکنون در شهرســتان رشت گزارش نشده است، افزود: 
در حال حاضر همه راه های اصلی شهرســتان رشت باز 
است و تردد خودروها جریان دارد.وی با اشاره به وضعیت 
نانوایی های شهرستان و نظارت بر فعالیت همه واحدها 
به ویژه در شــرایط برفی، اضافه کرد: ۵۰۰۰ کیسه آرد 
مازاد برای تامین نان مردم شهرستان رشت، به زودی در 

نانوایی های شهرستان توزیع می شود.

هشدار پلیس درباره نشت اطلاعات 
شخصی مردم در فضای مجازی 

رئیــس پلیس فتا فراجــا درخصوص نشــت داده های 
بانک های اطلاعاتی کشور و قرار گرفتن اطلاعات شخصی 
هموطنان در دست هکرها و مجرمان سایبری هشدار داد.

سردار وحید مجید رئیس پلیس فتا فراجا اظهار داشت: در 
پی دسترسی غیر مجاز و انتشار اطلاعات افراد در فضای 
مجازی، بدون شک مجرمان سایبری نیز از این اطلاعات 
برای مهندســی اجتماعی اقنــاع و ترغیب هموطنان 
به بارگیــری لینک های آلوده در گوشــی تلفن همراه 
سوءاستفاده خواهند کرد.این مقام ارشد سایبری تصریح 
کرد: ممکن است ارســال پیامک های جعلی با عناوین 
سامانه ثنا، ابلاغیه قضائی، واریز سود سهام عدالت، یارانه ها 
و غیره با اطلاعات دقیق تری شــامل نام، نام خانوادگی، 
کد ملی، آدرس محل ســکوت و غیره برای مردم ارسال 
شود. لذا آگاهی داشتن در این حوزه مبنی بر عدم توجه 
به اینگونه پیامک های غیر واقعی که از طریق شــماره 
تلفن های شخصی با اپراتورهای مختلف ارسال می شود، 
لازم و ضروری اســت.وی ادامه داد: بر اساس رصدهای 
صورت گرفته در فضای مجــازی و پرونده های قضائی 
مرجوعه به این پلیس، مشخص است مجرمان سایبری 
با اســتفاده از داده های اطلاعاتی مترصد کلاهبرداری از 

هموطنان هستند.

دستگیری عاملان تیراندازی در منطقه 
تهرانپارس تهران

معاون فرهنگی و اجتماعی سازمان اطلاعات پلیس تهران 
از شناسایی و دســتگیری ۲ اراذل و اوباش که اقدام به 
ایجاد رعب و وحشــت با تیراندازی در شرق تهران کرده 
بودند، خبر داد.ســرگرد زیدی گفت: مامــوران پایگاه 
چهارم سازمان اطلاعات پلیس تهران خبری را در درباره 
تیراندازی ۲ مرد جوان که با ســلاح گرم اقدام به برهم 
زدن آرامش و قدرت نمایی محله تهرانپارس کرده بودند، 
دریافت که به محض وصول این خبر، بلافاصله پیگیری 
موضــوع را در دســتور کار خود قــرار دادند.به گزارش 
خبرگزاری صدا و ســیما، وی افزود: بــا انجام اقدامات 
اطلاعاتی مشخص شد عاملان این قدرت نمایی از اراذل 
و اوباش شــرور منطقه بوده که دارای سوابق درگیری و 
شرارت متعددی می باشــند که بعد از تحقیقات انجام 
گرفته هر ۲ شرور در مخفیگاهشان دستگیر و از مخفیگاه 
متهمان تعدادی سلاح سرد و همچنین سلاح جنگی به 

همراه فشنگ کشف شد.

حوادث

آمار»دختران مجرد« در روستا ها
آمار دختران مجرد در روســتا ها به نسبت جمعیت دو برابر 
بوده اســت. این آمار بدان معناست که اگر برای کل کشور 
تجرد قطعی ۴ بود، برای جمعیت شهری ۳ و برای جمعیت 
روستایی ۵ بوده است.زارعی، پژوهشگر حوزه خانواده اعلام 
کرده است: طبق آخرین سرشماری در سال ۱۳۹۵ در کشور 
که ۷ سال پیش انجام شــد، یک میلیون و ۴۳۰ هزار نفر 
دختر مجرد در رده سنی ۳۰ تا ۵۰ سال داشتیم و ۵۰۰ هزار 
دختر بالای ۴۰ سال بودند.آمار دختران مجرد در روستا ها به 
نسبت جمعیت دو برابر بوده است. این آمار بدان معناست که 
اگر برای کل کشور تجرد قطعی ۴ بود، برای جمعیت شهری 

۳ و برای جمعیت روستایی ۵ بوده است.

نوزاد عجول در جاده برفی به دنیا آمد
طی تماس تلفنی با مرکز اورژانس، وضع حمل خانم باردار 
در منطقه برف گیــر جاجن بخش بابلکنــار بابل گزارش 
شد.پرسنل اورژانس بابل و نجاتگران پایگاه مرحوم رمضانی 
جمعیت هلال احمر بندپی به بخش بابلکنار برای عملیات 
نجات و انتقال مادر باردار به مرکز درمانی اعزام شــدند.به 
گزارش مشرق، پیش از رسیدن امدادگران عملیات زایمان 
با تماس مستقیم پزشک اورژانس با خانواده در منزل انجام 
شد.نجاتگران بلافاصله پس تولد نوزاد در موقعیت حاضر و 
بعداز ارزیابی و اقدامات درمانی مادر و نوزاد تازه متولد شده 
را بــه مرکز درمانی منتقل کردند.اکنون با تولد عبدالله این 

خانواده دارای ۲ فرزند دختر و ۱ فرزند پسر شد.

100 هزار فرهنگی صاحب خانه می شوند
وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به تفاهم نامه وزارتخانه های 
آموزش و پرورش و مســکن و شهرسازی از خانه دار شدن 
۱۰۰ هزار فرهنگی خبر داد و گفت: بر اســاس تفاهم نامه  
امضا شــده، زمین های مناسب برای ساخت این خانه ها در 
۱۸ استان تعیین شده اســت و این خانه ها تا پایان دولت 
تحویل داده می شــود.رضامراد صحرائی در خصوص میزان 
آورده فرهنگیان نیز گفــت: این آورده مطابق قانون تامین 
مســکن خواهد بود؛ اما بدنبال این هستیم تا آن بخش از 
سهم معلمان با کمک و مشارکت بانکها به تدریج پرداخت 

شود تا فشار کمتری به این قشر وارد شود.

سخت گیری غیرقانونی بانک ها برای 
تضامین »وام ازدواج«

مدیرکل دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان وزارت 
ورزش و جوانان با اشاره به موضوع تضامین و همچنین پشت 
صف ماندن برای دریافت وام ازدواج گفت: این دو مســئله 
با پیگیری های انجام شده در سال جاری با همکاری بانک 
مرکــزی بهبود یافته، به طوری که ۷۵ درصد متقاضیان تا 
پایان دی ماه وام ازدواج را دریافت کرده اند.حجت الاســلام 
و المســلمین مهدی متقی فر ، درخصوص وام های ازدواج 
بیان کرد: یکــی از مهمترین خدماتی که دولت به زوجین 
ارائه می کند بحث وام ازدواج اســت. در صورتی که یک یا 
دو مشکل اساســی وام ازدواج برطرف شود، می تواند برای 
زوجین شیرین باشد و به خوبی از آن استفاده کنند. مدیرکل 
دفتر برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان وزارت ورزش و 
جوانان با اشاره به اینکه یکی از این مشکلات بحث تضامین 
است، گفت: در این خصوص در بسیاری از بانک ها به صورت 
غیرقانونی سختگیری می شود؛ طبق قانون باید یک ضامن 
خواسته شود ولی متاسفانه در برخی از بانک ها درخواست 
دو ضامن و ســه ضامن می شود که این موضوع کار را برای 

دریافت وام سخت می کند.

تکذیب »اخراج« دو معلم بلاگر:
فقط »اخطار« داده ایم

ســخنگوی وزارت آموزش وپرورش بــا تکذیب اخراج دو 
معلم بلاگری که طی روزهای گذشته اخبار آن در فضای 
مجازی منتشر شده است گفت: کسی اخراج نشده بلکه به 
این معلم ها »اخطار« داده ایم.در روزهای گذشته ویدئویی 
در فضای مجازی منتشر شد که دو معلم در برابر دوربین 
می گفتند: »سکوت و بغض یک جایی باید شکسته می شد؛ 
چــون »اخراج« حکم عادلانه ای نبود. ما تمام توان خود را 
گذاشتیم چون عاشق شــغل خود بودیم و سعی کردیم 
متفاوت باشیم و بچه ها را عاشق مدرسه کنیم. از لحظات 
تلخ و شیرین معلمی گفتیم تا به همه نشان دهیم کار ما 
چقدر سخت و حســاس است.«این در حالیست که علی 
فرهادی سخنگوی وزارت آموزش وپرورش در گفت وگو با 
ایســنا، با تکذیب ادعای این دو معلم مبنی براخراجشان، 
معلــم بلاگری را »ممنوع« دانســت و گفت: معلم بلاگر 
موضوعی اســت که اخیراً مطرح شده و با توجه به توسعه 
فناوری و شــبکه های اجتماعی این کار »ممنوع« است، 
زیرا حریم خصوصی دانش آموز محترم است و باید توسط 
خانواده و نظام تعلیم و تربیت در مدرســه حفظ شود.وی 
دانــش آموز را معصوم و پاک خوانــد و افزود: دانش آموز 
آسیب پذیر و در دفاع از حقوق خود ضعیف است زیرا بلوغ 

ندارد و سنش کم است.

هاشور همدلی| در حالیکه افکار عمومی معتقد است به 
خاطر بارش  های اخیر در اکثر نقاط کشور مشکل 
کم آبی و خشکسالی در تابستان امسال که بارها 
نسبت به آن هشدار جدی داده شده بود؛ بر طرف 
شده، بسیاری از کارشناسان معتقدند که هنوز برای 
قضاوت در این مورد زود است و اگر بهار پربارشی 
نداشته باشیم باز هم همچنان خطر خشکسالی 

جدی در گرمای تابستان وجود دارد!
بر اساس بررسی داده ها و اطلاعات پهنه ای بارش 
ســازمان هواشناسی کشــور، مجموع بارش های 
کشــور ایران از ابتدای ســال آبی )مهر ۱۴۰۲( تا 
۱۹ بهمن ۱۴۰۲ از میانگین بلند مدت در همین 
بازه زمانی کمتر است و با ادامه این روند در اغلب 
استان ها در اواخر بهار و تابستان با تنش شدید آبی 

مواجه می شویم.
در این میان ســحر تاجبخش، رئیس ســازمان 
هواشناســی اخیرا گفته بود: »بر اساس داده ها و 
اطلاعات هواشناسی، سیگنال خاصی برای زمستان 
پیش بینی نمی شود و اگر بارش های فرانرمال نیز 
داشته باشیم، کم بارشــی های آذرماه و سال های 
گذشته جبران نمی شود و همچنان مسئله مدیریت 
منابع آبی از اهمیت بالایی برخوردار است، همچنین 
مسئله نداشتن ذخیره برفی نیز بسیار نگران کننده 
اســت و در مجموع با توجه به ۴ سال خشکسالی 

پیاپی، وضعیت مناسبی پیشِ رو نیست.«
با این حــال بارش  های چند هفته اخیر در اقصی 
نقاط کشور باعث شده تا این تصور به وجود بیاید 
که مشــکل کم آبی تا حدود زیادی مرتفع شده 
است. در کنار مشکل کم بارشی در کشور، مشکل 
دیگــری زمینه های نگرانی را ایجاد کرده اســت. 
کمبود بارش ها، ذخایر پشت سد های استان هایی 
که با وضعیت کم بارشی مواجهند، تهدید می کند. 
بهزاد پارسا، مدیرعامل شرکت آب منطقه ای تهران 
درباره وضعیت حجم آب سد های پنج گانه استان 
تهرن چندی قبــل گفته بود: »حجم کلی ذخایر 
سد های سامانه شرق تهران شــامل لتیان، لار و 
ماملو نیز هم اکنون ۵۶ میلیون متر مکعب اعلام 
شده که بر این اساس حجم کلی سد های سامانه 
شرق در حال حاضر در مقایسه با سال گذشته ۲۲ 
میلیون متر مکعب کاهش را نشان می دهد. حجم 
مخزن سد لار ۹۶۰ میلیون متر مکعب، سد طالقان 
۴۲۰ میلیون متر مکعب، سد مالمو ۲۵۰ میلیون 
متر مکعب، سد امیرکبیر ۲۰۵ میلیون متر مکعب 
و سد لتیان ۹۵ متر مکعب است که با این حساب 
ظرفیت آبگیری این ۵ سد در مجموع ۱ میلیارد 
و ۹۳۰ میلیون متر مکعب می شود. به عبارتی در 
حال حاضر بیش از ۸۵.۵ درصد ظرفیت سد های 
تهــران خالی اســت.«با این وجود کارشناســان 
دیدگاه  های متفاوتی در این زمینه دارند. »اقتصاد 
آب محور« در ایران منجر به رشــد خشکســالی 
می شود اینها چکیده    ای از سخنان محمد درویش، 
فعال محیط زیستی است که  در این زمینه معتقد 
است: »ما باید اقتصادمان را از یک اقتصاد به شدت 
»آب محور« تبدیل به اقتصادی کنیم که وابستگی 
کمی به آب دارد. آب باید بستر توسعه باشد، نه این 
که از فــروش آب، تولید پول کنیم. این افتخاری 
نیست که ما اعلام کنیم میزان صادرات غیرنفتی 
ما در بخش کشاورزی ۱۲ برابر شده است. درست 
مثل این است که یک مجروح داشته باشیم که یک 
دستش مجروح است با کمبود خون رو به رو شده 
است و به مجروح بگوییم دست دیگر خود را هم 
جلو بیاور تا خون تو را بگیریم و تولید درآمد کنیم. 
مــا باید در حد نیاز هــای داخلی و در محصولات 
استراتژیکی مثل برنج، جو و گندم و ذرت تولیدی 
در حد ۳۰ میلیارد متر مکعب داشته باشیم و بقیه 
اب را به عنوان حق آبه محیط زیســت و احیای 
رودخانه ها و تالاب ها استفاده کنیم. در حال حاضر، 
بخش کشاورزی ما، دســت کم ۷۰ میلیارد متر 

مکعب، آب استفاده می کند.«

سعید جمالی، متخصص حوزه منابع آبی و استادیار 
دانشــگاه آزاد اســلامی و مدیر دفتــر پژوهش و 
مدیریت دانش شرکت توسعه منابع آب و نیروی 
ایران اما از منظر دیگری به ماجرا نگاه می کند. وی 
در این زمینه معتقد است که باید منتظر بارش  های 
بهــاری بود و می گوید:»این کــه هم اکنون چند 
درصد سد های کشور خالی است، اهمیت چندانی 
ندارد، مهم این است که در سال های گذشته و در 
این بازه زمانی، ســد های ما در چه شرایطی قرار 
داشــته اند. اقلیم منطقه ای تهران و سد هایی که 
وظیفه تامین آب تهران را دارند به شــکلی است 
که سدها، بیشترین منابع آبی خود را در زمستان 
و بهــار دریافت می کنند؛ به همین دلیل پاییز به 
تنهایی نمی تواند ملاک قرار بگیرد. درباره این که 
بارندگی ها در کشور به شــدت کم شده؛ درست 
اســت و بارندگی ها نسبت به سایر سال ها کاهش 
پیدا کرده است. به طور کلی نه فقط در تهران بلکه 
در کل ایران، تعیین نرخ بارندگی کشور، وابستگی 
شدیدی به دی ماه به بعد تا نیمه اردیبهشت دارد. 
وی ادامــه می دهد: اگر نــرخ بارش های آتی، بالا 
باشــد، می تواند تا حدودی، بخشی از چالش ها را 
التیام ببخشــد. اما هر اندازه هم چالش های فعلی 
حل شــود باز هم با یک مشــکل دیگر رو به رو 
هســتیم؛ اضافه مصارفی که بر اساس بارگذاری 
زیاد روی منابع آبی شــده است. مناطق پیرامونی 
استان تهران شامل تهران، البرز و قزوین می شود 
که منابع آبی مشترک و متصل دارند. قسمت قابل 
توجهی از جمعیت کل کشور نیز در این سه استان 
ساکن هستند و من به شدت نگران حجم جمعیتی 
بالای این مناطق در قبال کم آبی هستم.«کامبیز 
بازرگان، عضو هیئت علمی موسسه تحقیقات آب و 
خاک ایران نیز ضمن ابراز نگرانی از وضعیت منابع 
ابی کشور گفت: »سدسازی های غیراصولی، بهره 
برداری های نادرســت از منابع آبی، کشــاورزی و 
کشت بی رویه در برخی مناطق فاقد پایداری بلند 
مدت مانند کشت برنج در استان های غیرشمالی و 
رفتار های غیراصولی مشــابه، باعث شده اند که با 
توجه به آمار های بارش دراز مدت، به این وضعیت 
برســیم. درواقع برخی مســائل، تا حدودی قابل 
پیش بینی بود. این رفتار های اشتباه، ذخایر آبی 

را می بلعند و شرایط را بسیار شکننده می کنند.«
آخرین اظهار نظر در این مورد هم از ســوی خود 
سازمان هواشناســی بوده است. صادق ضیائیان، 
رئیس مرکز پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات 
جوی ســازمان هواشناســی چنــد روز پیش در 
مورد تاثیر بارش ها بر کم آبی تابســتان گفته بود: 
»متاسفانه امســال بارش های برفی قابل توجهی 

نداشــتیم. اگر بارش های برفی بهتری داشــتیم، 
نســبت به میانگین بلند مدت بارشی در کشور، 
وضعیت بهتری داشــتیم، اما متاسفانه این اتفاق 
نیفتاد. بنابراین، حتی اگر بارش های گسترده بهاره 
هم داشته باشیم، بسیاری از نقاط کشور ما از جمله 
نیمه شــمالی زاگرس و مرکــزی همچنان دچار 
مشکلات ناشــی از کم آبی خواهند بود. تابستان 
بسیار گرمی را در پیش داریم، اما این که از لحاظ 
آبی چه اتفاقی برای شهر های ما رخ می دهد و قرار 
است این کم آبی ها چگونه و با چه نقشه ای جبران 

شود را باید وزارت نیرو پاسخ دهد.
احتمال جیره بندی آب 

اما آیا بارش  های اخیر می تواند کمی از دغدغه جیره 
بندی آب کم کند؟ ســوالی که سعید جمالی در 
پاسخ به آن می گوید: »اما در تهران که اکثر قسمت 
سد ها فقط برای شرب استفاده می شود، چاره ای 
وجود نخواهد داشت به جز اعمال فشار روی نوع 
مصرف شهروندان و این که احتمالا ساعت مصرف 
آب کنترل شود. در دهه هشتاد ما چند سال پیاپی 
سیستم »جیره بندی آب« داشتیم. این روش شاید 
یکی از نهایی ترین روش ها باشد. همچنین می توان 
سهم آب باغات و بوستان ها و پارک ها را کاهش داد 
که ایــن روش نیز تبعات خاص خود را دارد و بی 
خطر نیست. یکی دیگر از روش های رایج، افزایش 

تعرفه مادی آب است.«
پیش بینی های نه چندان درست

در این بین آنچه مســلم است این است که پیش 
بینی  های هواشناسی می تواند نقشی کلیدی را در 
مدیریت بحران کم آبی داشــته باشد. با این حال 
پدر علم هواشناســی مدعی اســت که  سازمان 
هواشناسی در پیش بینی بلند مدت آب وهوا ناتوان 
استحسین اردکانی با یادآوری این که »حدود ۳ ماه 
قبل پیش بینی کردم بین ۲۰ تا ۳۰ بهمن هوای 
بسیار ســرد برفی وارد ایران می شود«، افزود: در 
زمان حاضر در کشــورهای مختلف جهان، سه تا 
چهار ماه جلوتر پیش بینی های درســتی را انجام 
می دهند اما متأسفانه سازمان هواشناسی کشورمان 
از ارائه چنین پیش بینی هایی ناتوان اســت. وی با 
طرح این پرسش که چرا سازمان هواشناسی کشور 
نمی تواند پیش بینی ۳ تا ۴ ماهه داشــته باشــد، 
متذکر شــد: به نظر می رسد وزیر راه و شهرسازی 

باید به این مسئله توجه ویژه ای داشته باشد.
 این اظهارات در حالی مطرح می شــود که  سحر 
تاجبخش مسلمان؛ رئیس سازمان هواشناسی ۲۶ 
بهمن امسال گفته بود: بعضی ها نگاهشان درباره 
پیش بینی های هواشناسی ایده آل گرایانه است اما 
طبیعتاً وقتی دانش این موضوع را داشــته باشند، 

می دانند احتمال ایده آل پیش بینی کردن تقریباً 
صفر اســت و نمی توان نسبت به آینده یک حرف 
قطعی زد! بسیاری از بازخوردهایی که از وضعیت 
پیش بینی ها و عملکرد ســازمان هواشناسی در 
مســئولان و مردم می بینیم، بازخوردهای مثبتی 

نسبت به گذشته هستند.
 رئیس ســازمان هواشناســی کشــور گفت: در 
خاورمیانه عوامل عدم قطعیت در پیش بینی های 
هواشناسی زیاد است، نخســت به خاطر این که 
شبکه دیدبانی هواشناسی در سطح منطقه از جمله 
در ایران چندان قوی نیست و بخشی از داده هایی 
کــه در منطقه تولید می شــود، در شــبکه های 
بین المللی به اشتراک گذاشته نمی شود و دوم به 
این دلیل که منطقه خاورمیانه جزو مناطقی است 
که بیشترین تاثیرپذیری را از پیامدهای ناشی از 

تغییرات اقلیمی دارد.
ترکیه و امارات جلوتر از ایران

تاج بخش در پاســخ به ســوالی مبنی بر این که 
چقدر بودجه نیاز اســت تا امکانات هواشناســی 
کشور به وضعیت مطلوبی برســد؟ گفته بود: در 
منطقه خاورمیانه، کشورهایی نظیر ترکیه و امارات 
با وجود این که وســعت کمتــری از ایران دارند، 
شبکه های دیدبانی نسبتا خوب و مناسبی دارند 
و استانداردهای لازم برای ارتقای کیفیت داده های 
ورودی شــبکه های آن ها بهتر از ما رعایت شــده 
است. براســاس برآوردهای انجام شده در سازمان 
هواشناسی کشــور، برای این که وضعیت شبکه 
دیدبانی ایران نیز به سطح کشورهای یادشده برسد، 
در یک برنامه پنج ساله به سالیانه حداقل یک هزار 

میلیارد تومان اعتبار نیاز داریم. 
احمد وظیفه، رئیس مرکز خشکســالی کشورهم 
از جمله کارشناسانی است که براین باور است که 
هنوز برای قضاوت برای امیدوار بودن در خصوص 
کم رنگ شدن خشکسالی کشور در تابستان زود 
اســت. وی در گفت و گو با »همدلی« می گوید: 
»باتوجه به کاهش ذخایر برفی و بارش های کمتر 
از نرمال، منابع آب های ســطحی کمتر از نرمال 
هســتند و همواره رودخانه ها کم آب می شــوند 
که این موضوع اثر خود را در تشــدید برداشت از 
سفره های زیرزمینی نشــان می دهد. با توجه به 
چهارمین سال خشکسالی، اثرات خشکسالی در 
بخش کشاورزی مشهودتر اســت که این امر اثر 
خود را بر فشار منابع آب های زیرزمینی و آب های 
سطحی نشان می دهد.«  وی در مورد بارش  های 
اخیــر در ایران و بخصوص تهــران نیز می گوید: 
خوشــبختانه اکثر بارش ها در ارتفاعات که تامین 
کننده آب سدهای ما هستند، به صورت برف بوده 
که در تابستان آب شده و سدها را پر می کنند اما 
اینکه چقدر از سدهای ما با این برف ها پر می شود، 
هنوز نمی توان چندان اظهــار نظری کرد. گرچه 
همین هم جای شــکرگزاری دارد. این کارشناس 
هواشناســی ادامه می دهد: بیشــتر این بارش ها 
در اســتان  های گیلان و تهران بوده که بخصوص 
برای تهران نعمتی بزرگ محسوب می شود.وظیفه 
در مورد بارش  های یک هفته آینده نیز می گوید: 
طی یک هفته آتی، دو موج جدید تفریبا قوی وارد 
ایران خواهد شــد که گرچه به قدرت موج کنونی 
نیستند ولی باز هم بارش   هایی را به شکل باران و 
کاهش دما به دنبال خواهند داشت. این بارش ها در 
اصفهان و سیستان و بلوچستان و کرمان و فارس 

چشمگیرتر خواهند بود. 
رئیس مرکز خشکسالی کشورهمچنین احتمال 
ادامه ایــن بارش ها نیــز می گویــد: نمی توانیم 
بارش  هــای بهاره را پیش بینی کنیم. یعنی هنوز 
زود اســت. ولی اگر مثل دو سال قبل باشد قطعا 
برای چهارمین سال پیاپی باز هم با خشکسالی و 
تابستانی گرم و جانگاه روبرو خواهیم بود که این 
مساله بخصوص در شهرهای بزرگی مانند تهران 

بیشتر چالش برانگیز خواهد بود. 

 »همدلی« تاثیر بارش  های اخیر برکاهش بحران کم آبی
 در تابستان را بررسی می کند: 

تابستانی شاید جهنمی!

همدلی| زیر باران زمســتانی به تماشای دریاچه ارومیه می ایستم؛ 
دریاچــه که چه عرض کنم، نمکــزار ارومیه که دیدنش تحمل غم 
غیرقابل توصیفی است. اما تراژیک تر از این صحنه، نمایش سیاه بازی 
سیاست مداران با افکار عمومی است. زیر باران ریز و تند زمستانی از 
بوکان و مهاباد به سمت میاندوآب و نقده حرکت می کنم تا نقطه ای را 
که آب رودخانه ها وارد بدنه دریاچه ارومیه شده، با چشم خودم ببینم.

در نقده نزدیکی های سد پرآب حسنلو، دریاچه آبگیری می شود. زیاد 
نیست، اما آبی به تن خشک و شــور دریاچه رسیده و تا حوالی پل 
میانگذر شهید کلانتری پیش رفته است. پل معروف و پرحاشیه ای 
که آذربایجان های غربی و شرقی را به هم وصل می کند. آب دریاچه 
ارومیه عمق زیادی ندارد. یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون مترمکعب آب کل 
موجودی دریاچه اســت و بدون شک دریاچه شش هزار کیلومتری 
ارومیه را نمی توان با این مقدار ناچیز آب احیاشده دانست یا حتی ادعا 

کرد در مسیر بهبود و احیا قرار گرفته است.
اما در این باره ســروش طالبی پژوهشگر اندیشــکده تدبیر آب ایران 
می گوید: »به نظر می آید ناامیدی گســترده ای در این مورد به وجود 
آمده بود که حرف از خشکی کامل دریاچه ارومیه می زد، اما در چند 
روز گذشته به دنبال ریزش باران، امید زیادی شکل گرفته است. هم 
آن ناامیدی قبل را باید نفی کرد، هم این امید بیش از حدی که الان 
به وجود آمده است. خشک شدن دریاچه ارومیه به این معنا که دیگر 
دریاچه را نداریم و برای همیشــه با یک پهنه نمکزار مواجه هستیم، 

درست نیست.
چون دریاچه ارومیه در مواجهه با شرایط جوی و رفتار انسان ها دارای 
کنش است. اگر آب در بخش مصارف کشاورزی حوضه دریاچه ارومیه 
مدیریت شود، طبیعتا امکان بیشتری برای احیا فراهم می شود. دریاچه 
ارومیه از پویایی برخوردار اســت و طبیعتا به تغییر مؤلفه ها پاســخ 
می دهد. نقطه بی بازگشتی برای دریاچه نمی توان متصور بود، چون 
میزان بارش و کاهش آب مصرفی در حوزه کشاورزی به طور مستقیم 

روی وضع و حال دریاچه تأثیر می گذارد«. این پژوهشــگر حوزه آب 
تأکید می کند: »اینکه تصور کنیم با دو سامانه بارشی، دریاچه ارومیه 
در روند احیا قرار گرفته، تصور غلطی است. مخصوصا که ما انسان ها 
هنوز رفتارمان را در قبال دریاچه ارومیه عوض نکرده ایم و همچنان 

سهم آب دریاچه ارومیه در بخش کشاورزی مصرف می شود«.
وقتی به موازات دریاچه ارومیه می رانی نمک های انباشــته دریاچه 
را می بینــی که همچنان بیرون از آب افتاده اســت. صحنه واقعی و 
غم انگیزی که نمایش بازی انســان با بزرگ ترین دریاچه آب شــور 
خاورمیانه و بزرگ ترین دریاچه ایران است. این روز ها دریاچه ارومیه آب 
گرفته، اما نه آن قدر که آن را به غلط در مسیر احیا بدانیم. دریاچه ای 
که در گذشته۳۰ میلیارد مترمکعب آب داشته و حالا برای رسیدن 
به تراز اکولوژیک حداقل به ۱۵ میلیارد مترمکعب آب پایدار نیاز دارد، 
چطور می توان با حجم آب یک میلیارد مترمکعبی، آن را احیاشده یا 
حتی در مسیر احیا دانست؟ ادعای قرارگرفتن دریاچه ارومیه در مسیر 
احیا، وعده توخالی کارگروه احیای دریاچه ارومیه است. البته چنین 
بازی های سیاسی منحصر به دولت سیزدهم نیست و در دولت قبلی 

هم وعده احیای دریاچه ارومیه چاشنی کار تبلیغاتی شان بود.
در این مورد سروش طالبی پژوهشگر اندیشکده تدبیر آب ایران بیان 
می کند: »برخی از دولتی ها که دستاورد و حتی عملکردی ندارند، به 
سخنان غیرواقعی روی می آورند. برای مثال مسئولان مصاحبه هایی 
منتشــر و ادعا می کنند که تراز دریاچه ارمیه نسبت به ابتدای سال 
این میزان افزایش پیدا کــرده و در جامعه این طور القا می کنند که 
وضعیت دریاچه خوب است و جای نگرانی نیست. متأسفانه مشابه این 
مصاحبه ها را می توانیم در دهه ۸۰ هم ببینیم که در نیمه دوم زمستان 
و نیمه اول بهار مسئولان وقت اعلام می کردند دریاچه ارومیه افزایش 
تراز دارد، درحالی که این ها رفتار طبیعی دریاچه است. در ماه هایی از 
سال که بارندگی وجود دارد، افزایش تراز صورت می گیرد و طبیعتا در 
فصل تابستان با گرم شدن هوا، همین مقدار آب هم تبخیر و تراز به 

وضعیت کمینه خود برمی گردد.«
دریاچه ارومیه با چند بارش باران احیا نمی شود

ایــن متخصص حوزه آب می گوید: »مقایســه درســت تراز این 
اســت که هر بازه زمانی را با مدت مشــابه خود در سال گذشته و 

در درازمدت مقایســه کنیم نه اینکه تراز دریاچه 
را در فصل زمســتان با فصل تابستان که به طور 
طبیعی کمترین میزان آب را دارد، قیاس کنیم. 
در شــرایطی که دولت دستاورد ملموسی در این 
مورد ندارد، تلاش می شود که بارش باران هم به 
عنوان یک دستاورد جلوه داده شود. ریزش باران 
در دریاچه ارومیه که مسطح و صاف است، طبیعتا 
باعث آبگیری بخش هایی از آن می شود. این صحنه 
زیبایی است، اما اینکه ادعا کنیم دریاچه احیا شده، 

غلط است«.
انتقال ۴۴ میلیون مترمکعب آب از سد سیلوه 

به دریاچه ارومیه
خوشبختانه در دو ماه گذشته آب تعدادی از سد ها 
به ســمت دریاچه ارومیه رها شده، گرچه محدود، 
اما خبر خوشحال کننده ای است. روز سی ام آذرماه 
امسال )۱۴۰۲( آب سد سیلوه با دبی ۱۵ مترمکعب 

بر ثانیه به سمت دریاچه ارومیه رهاسازی شد. 
ادامه در صفحه 5

با یکی دو بارش کار انجام نمی شود

فاصله دریاچه ارومیه با احیا


